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Nový ministr životního prostředí

ČRo 1 - Radiožurnál, 17.1.2011, 12:10, pořad: Ozvěny dne
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Nový zákon o ochraně životního prostředí a výběr ředitele šumavského národního parku. To jsou priority nového ministra
životního prostředí Tomáše Chalupy. Dosavadního starostu Prahy 6 za ODS jmenoval dnes před polednem do funkce
jeho někdejší šéf, prezident Václav Klaus. Tomáš Chalupa vystřídal stranického kolegu Pavla Drobila, který odstoupil
v souvislosti s údajnou korupční kauzou kolem fondu životního prostředí. Naším dalším hostem je doktor Ivan Rynda,
vedoucí katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy. Dobrý den.
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
Dobré poledne.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Pane doktore, jak na vás působila dosavadní vystoupení nového ministra? Dá se odhadnout už z toho, co víme, jaký
to bude šéf resortu životního prostředí?
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
Tady jsou možné dva přístupy. Jde o to, jestli jde o vystoupení 4 roky stará, nebo vystoupení současná. Já jsem s velkou
úlevou uvítal velmi zdrženlivý postoj k vlastnímu projevu, který teď ve veřejnosti koluje, který pan ministr Chalupa dal
najevo. A doufám, že jako člověk, který pokračuje v tradici neodborníků, ale dobrých manažerů na ministerstvu životního
prostředí, nebude především zatížený ideologicky. O to bych velmi, velmi prosil, a dokonce bych měl v tomhle smyslu
některá doporučení. A vidím tady, vzhledem k té jeho zdrženlivosti určitou naději.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Jaká doporučení by to byla?
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
Jestliže chce být pan ministr manažerem, myslím si, že by si měl přečíst především /nesrozumitelné/ z roku 1996, což je
vysloveně manažerský dokument, ale ten dokument říká věci, které jako manažerovi by mohly být velmi užitečné. Říká
se tam například výslovně, že jednou z 10 klíčových zásad je jednak práce se soukromým sektorem, ale také uznání
toho, že vliv veřejnosti je rozhodující, že tedy nejde o to označovat veřejnost priorativními nálepkami, ale naopak o to
veřejnosti co nejvíce naslouchat a spolupracovat s ní. Pak je tady ekosystémový přístup, který umožňuje nechat přírodu
fungovat a ona sama mnohdy, a to by mělo být panu ministrovi sympatické, poskytne služby levněji a někdy dokonce
i rychleji, než nákladná technická řešení. Tohle jsou dva přístupy. Ten nový environmentalismus a zhodnocení statků a
služeb, jako systémů, které bych panu ministrovi doporučil.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A pane doktore, pan Chalupa, nový ministr životního prostředí, už se nechal slyšet, že pro něj je jedna ze zásadních
věcí nový zákon o ochraně ovzduší. Myslíte si, že by se měl stejně jako jeho předchůdce zaměřovat hlavně na ty velké
znečišťovatele a opomíjet víceméně ty malé v tomto směru? Zkvalitní to opravdu situaci?
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
Já s tím nesouhlasím, ale nevím, jaký je záměr pana ministra. Já si myslím, že tady je region od regionu situace velmi
rozdílná. Na Ostravsku například je nezbytné orientovat se především na ty velké zdroje znečištění ovzduší, naopak
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v řidčeji osídlených a chudších venkovských oblastech je daleko největším problémem, tady se situace za těch 20 let
velmi výrazně změnila, znečištění místních malých zdrojů a je tedy třeba se zaměřit i na ně.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
A z vašeho pohledu je handicapem, že Tomáš Chalupa není odborníkem v dané oblasti, že s ekologií a environmentální
politikou dosud neměl co do činění?
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
On to handicap nezbytně být nemusí. Já jsem celkem už u pana předchůdce Drobila nepochyboval o tom, že může
být příznivcem slušného manažingu v oblasti takzvané složkové ochrany životního prostředí. Ovzduší, voda, půda ve
spolupráci s podnikatelským sektorem a podobně. A měl jsem velkou obavu, že nebude ctít ochranu přírody a krajiny.
Tuhle tu obavu u manažera nebo ministra manažerského typu držím stále a velmi bych doporučoval panu ministrovi,
aby se poradil se skutečnými odborníky, kteří rozumějí přírodě, volné přírodě. Počínaje tedy městskou zelení, které
se věnoval ve své předchozí funkci, ale konče také nezasaženou divočenou. Měl by se skutečně radit s odborníky a
naslouchat jim především v téhle věci.
Veronika SEDLÁČKOVÁ, moderátorka
--------------------
Říká Ivan Rynda z Fakulty humanitních studií Univerzity Karlovy. Já vám děkuji, na shledanou.
Ivan RYNDA, vedoucí Katedry sociální a kulturní ekologie na Fakultě humanitních studií Univerzity Karlovy
--------------------
Na shledanou.


